



Énergie, Mines et
Ressources Canada

Energy, Mines and
Resources Canada

CANOMA

Vol. 4, No. 1

July/juillet 1978



COVER: James White: photo from *The Civilian*, 1914, superimposed on topographic maps 82 N and 82 O, (1:250,000).

Mount White, overlooking the Red Deer River was named in 1885 by Dr. G.M. Dawson, to whom James White was field assistant during his early years with the Geological Survey of Canada.

1978 marks fifty years since the death of James White, one of the original members of the Geographic Board of Canada.

COUVERTURE: James White: Photographie tirée du livre *The Civilian*, 1914, superposée sur les cartes topographiques 82 N et 82 O, (1:250,000).

Le mont White dominant la rivière Red Deer fut nommé par le docteur G.M. Dawson en 1885 en l'honneur de James White, son assistant sur le terrain, au tout début de sa carrière avec la Commission géologique du Canada.

L'année 1978 marque le 50e anniversaire de la mort de James White, un des premiers membres de la Commission géographique du Canada.

J A M E S W H I T E

(1863-1928)

James White (1863-1928) was born at Ingersoll, Ontario. After graduating from the Royal Military College, Kingston, he joined the Geological Survey of Canada in 1884. During the next five years he worked on surveys in the Rocky Mountains, Ontario and Quebec. In 1899 he became Chief Geographer with the Department of the Interior and was associated with the tasks of the Alaska Boundary Commission. James White was appointed Secretary of the Commission of Conservation in 1909 and by 1913 was Assistant to the Chairman and Deputy Head. On the abolition of the Commission in 1921, he became Technical Adviser to the Minister of Justice. His duties there included preparation of map evidence in connection with the Labrador Boundary Dispute between Canada and Newfoundland.

In addition to his Departmental appointments, James White became a member of the Geographic Board of Canada in 1898, and was elected Chairman in 1927. He also held the position of Chairman of the Advisory Board on Wild Life Protection (Canada) from its inception in 1917.

James White served in various departments of the Canadian Government for 44 years, and as a result of his investigations and contributions to the literature of Dominion land areas, boundaries and natural resources, he was regarded as a foremost authority on questions of Canadian geography.

[Ref.: Spence, H.S. (1931): *James White, 1863-1928: a biographical sketch*. Ontario Historical Society, Papers and Records, Vol. XXVII, Toronto.]

James White naquit à Ingersoll, Ontario. Après sa graduation au collège militaire royal de Kingston, il obtint un emploi à la Commission géologique du Canada en 1884. Durant cinq années il fit partie d'une équipe qui effectua des levés dans les Rocheuses, l'Ontario et le Québec. En 1899 il devint géographe en chef du ministère de l'Intérieur et à ce titre fut impliqué dans des travaux de la Commission de la frontière de l'Alaska. En 1909 il fut nommé secrétaire de la Commission de Conservation et en 1913 devint assistant du président et chef adjoint. Lorsqu'elle fut abolie en 1921, il devint aviséur technique du ministre de la Justice. Une de ses tâches était de préparer une documentation de cartes ayant un rapport avec la dispute de frontière entre le Canada et Terre-Neuve.

En plus des travaux qu'il avait à accomplir dans son ministère, il devint membre de la Commission de géographie du Canada en 1898 puis président en 1927. Il occupa aussi le poste de président du Comité consultatif de la protection de la faune à partir de 1917, date de son établissement.

Durant les 44 années de sa carrière, James White oeuvra dans plusieurs ministères du gouvernement canadien. Ses nombreuses contributions et recherches dans le domaine des terres fédérales, des frontières et ressources naturelles lui ont permis d'être reconnu comme une autorité dans les questions de la géographie du Canada.

[Ref.: Spence, H.S. (1931): *James White, 1863-1928: a biographical sketch*. Ontario Historical Society, Papers and Records, Vol. XXVII, Toronto.]